
E L Ő T E R J E S Z T É S
Körmend város Önkormányzata Képviselő-testületének 

2009. december 17.-i ülésére 

Tárgy: Beszámoló a Bűnmegelőzési és Közbiztonsági Bizottság munkájáról  

A Helyi önkormányzatokról szóló 1990. évi LV. törvény  8. § (1) bekezdése értelmében a 
települési  önkormányzat  feladati  közé  tartozik  a  közbiztonság  helyi  feladatairól  való 
gondoskodás.  A  Rendőrségről  szóló  1994.  évi  XXXIV.  törvény  10.  §  értelmében  a 
rendőrkapitány  és  az  illetékességi  területén  működő  önkormányzatok  a  közbiztonsággal 
összefüggő  feladatok  ellátásának  társadalmi  segítésére  és  ellenőrzésére  –  a  közbiztonság 
fenntartásában  érintett  állami  és  társadalmi  szervezetek  bevonásával  –  Bűnmegelőzési  és 
Közbiztonsági Bizottságot hozott létre 2003 májusában. 
2006.  december  20-i  önkormányzati  ülésen  a  Bűnmegelőzési  és  Közbiztonsági  Bizottság 
tagjait az önkormányzat kiegészítette és újraválasztotta. 
 
Szoros  kapcsolatot  alakítottunk  ki  mindazon  szervekkel  és  szervezetekkel,  melyek  a 
bűnmegelőzés  és  a  közbiztonság  területén  szerepet  vállalnak  városunkban.  Körmend 
városában a bűnmegelőzés és közrend fenntartása rendkívül összetett dolog és nem pusztán 
rendőrségi feladat. A térség rendészeti közigazgatásának központja Körmend, a kapitányság 
és a Szombathelyi  Határőrizeti Igazgatóság Bűnügyi  és Felderítő Szolgálata és határőrizeti 
kirendeltsége  is  itt  működik.  Városunkban  folytatja  szakemberek  képzését  a  Rendészeti 
Szakközépiskola.  Az Állami  Népegészségügyi  és  Tisztiorvosi  Szolgálat  városi  intézete  az 
egészségnevelés,  a  szenvedélybetegségek,  családon  belüli  erőszak  kapcsán  végez  más 
feladatai mellett megelőző tevékenységet. 
A Polgármesteri Hivatal közrend, közbiztonságot érintő hatósági feladatainak ellátása során 
törvényekkel jól körülhatárolt módon végzi feladatait. 
Jelen van a közrend, közbiztonság területén a civil szféra is, az országosan elismert Polgárőr 
Egyesület  formájában.  A  körmendi  Közbiztonságért  Közalapítvány  a  rendelkezésre  álló 
anyagi eszközeivel és egyéb lehetőségeivel mindent megtesz a közbiztonsági célok elérése 
érdekében.  A  város  lakosságának  nyugalma,  békés  munkájának  biztosítása,  városi 
rendezvények  lebonyolítása  érdekében  a  bűnmegelőzési  és  közbiztonsági  feladatokat 
koordináló Bűnmegelőzési és Közbiztonsági Bizottság immár hatodik éve látja el feladatait. 
Kiemelt  feladatai  közé  tartozik  három  prioritás,  melyek  a  jelenlegi  és  a  jövőbeni 
bűnmegelőzési munkát meghatározzák. 

1.  Közterületi  jelenlét  fokozása: Körmend  város  szempontjából  a  bűnözésből  várható 
veszélyek  a  jövőben  nagyobbak  lehetnek,  már  jelenleg  is  érzékeljük  az  átutazó  bűnözés 
erősödését. A schengeni határok lebontásával a határőrség által eddig nyújtott szűrő szerep 
sem tud úgy érvényesülni,  mint eddig, és a külföldi átutazó bűnözők is nagyobb számban 
jelenhetnek meg a városban. 

2. Prevenciós programok: A helyi  média segítségével  a saját és a térség negatív példáit 
bemutatva fel  kell  készíteni  a lakosságot  a bűnözés általi  veszélyekre.  Tudatosítani  kell  a 
lakossággal,  vállalkozókban  és  mindazokban,  akik  potenciálisan  sértetté  válhatnak,  hogy 
sokkal  olcsóbb  a  szükséges  biztonság  megteremtése,  mint  a  bűnözők  által  okozott  kár 
kifizetése. 



Nagyobb hangsúlyt kell adni a „szomszédok egymásért” mozgalomnak, ki kell alakítani az itt 
élőknek azon képességüket,  hogy lakókörnyezetük biztonságára jobban odafigyeljenek.  Az 
önkormányzat  és  az  önkormányzati  szervek  igazgatási  és  szociális  intézkedéseinek 
összhangban kell lenni és erősítenie kell a bűnmegelőzési és közbiztonsági munkát.  
Kiemelt fontosságú célként kell megfogalmazni azt, hogy ha a kábítószer bűnözéstől teljes 
egészében nem is lehet elszigetelni a várost, de a tendencia jellegű nagyarányú terjesztés ne 
gyökerezzen meg és az oktatási intézmények tiszták maradjanak a kábítószer bűnözéstől. 

3. Ifjúságvédelem: Egyik legfontosabb feladatunk a bűnmegelőzés terén. Nemcsak az ifjúság 
áldozattá  válásának  megakadályozásáról  van  itt  szó,  hanem  ugyanilyen  fontos  cél  annak 
megelőzése,  hogy potenciális  bűnelkövetőkké váljanak. A város minden intézményének és 
szervezetének elsődleges céljának kell tekintenie a gyermekeink biztonságát.  Elsődleges és 
vitathatatlan szerepe van az ifjúság nevelésében a családnak, a családokat olyan helyzetben 
kell tartani, juttatni, hogy gyermekeik egészséges neveltetését biztosítani tudják. Erre tudnak 
alapozni  az  oktatási  intézmények,  ahol  a  nevelést  tovább  folytatják.  Fel  kell  készíteni 
gyermekeinket a környezet veszélyeire. Az intézményesen szervezett oktatásokat ideértve a 
D.A.D.A programot, ha újra lehetőség nyílik rá, folytatni szeretnénk, és erre alapítva nagyobb 
hangsúlyt fektetni a középiskolás fiatalok felvilágosítására. 

A Bűnmegelőzési és Közbiztonsági Bizottság általában kéthavonta tartja üléseit. 

2009. január 27.-i ülés: 

1. napirendi pont:   Tájékoztató a 2008-as beszámoló elfogadásáról 

A  Bizottság  elnöke  tájékoztatta  a  jelenlévőket  az  önkormányzati  ülésen  a  beszámoló  kapcsán 
elhangzott képviselői véleményekről. A rendőrség képviselője kérte, hogy munkájukkal kapcsolatban 
amennyiben konkrét bejelentés van, azt év közben folyamatosan jelezzék a bizottság vagy a rendőrség 
felé. 

2. napirendi pont:  2009. évi feladatainknak meghatározása 

A Bűnmegelőzési és Közbiztonsági Bizottság meghatározta a 2009. év feladatait: 
- A város kamerarendszerének fejlesztésének lehetőségei (karbantartás, javítás). 
- Iskolakezdés,  tanévnyitó,  ballagás,  egyéb  rendezvények  rendőrségi,  közlekedésrendészeti 

biztosítása. 
- Gyermek és ifjúságvédelem, családon belüli erőszak. Ifjúságvédelmi felelősök beszámolója. 
- A város közlekedési problémáinak figyelemmel kísérése. 
- Az iskolákban a D.A.D.A program folytatása. 
- Egy iskola – egy polgárőr. Egy rendőr – egy iskola. 
- Országos ifjúsági polgárőr tábor (1 hetes) előkészítése. 
- A kábítószerfogyasztás megelőzése. 
- Visszaeső és szervezett bűnözés Körmenden. 
- A város rendjének, biztonságának javítása.
- Nemzetközi és átutazó bűnözés. 
- Bűnmegelőzési  fórum  (polgárőrség-rendőrség-önkormányzat).  Tervezett  téma:  Az  ifjúság 

helyzete, bűnmegelőzés. Tervezett időpont: szeptember vagy október.  
- A körmendi nagyrendezvények lebonyolítása, előkészítése.  
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3. napirendi pont:  Egyebek

3.1 A Rendőrség  képviselője tájékoztatta a bizottságot, hogy a kapitányság létszáma a tavalyi 196 
főről 142 főre csökkent. A létszámcsökkenés miatt várhatóan a gyalogos járőrök száma csökkeni fog. 

3.2 A Rázsó Szakközépiskola igazgatója jelezte, hogy a középiskolák szalagavatója február 6-án lesz. 
A Rendőrség képviselője tájékoztatta a jelenlevőket, hogy ezen a napon fokozott szolgálatot tartanak. 

2009. március 3.-i ülés: 

1. napirendi pont:  A város közlekedési problémáinak megtárgyalása

A Plus Áruház előtt  a jelzőlámpa folyamatos  sárga villogóra történő átállítása óta problémát  nem 
jeleztek a környékről. 
A Rendőrség képviselői javasolják, hogy a gyalogos útra tereljük a Rákóczi út kerékpár forgalmát. A 
Koronától  vagy a  déli  oldalon,  esetleg az északi  oldal  járdáján is  megoldható lenne a kerékpáros 
közlekedés.  A  Koronától  Nádasd  felé  történő  kerékpáros  közlekedést  az  új  főtér  kialakításánál 
javasolják figyelembe venni. 
Felhívják a lakosok figyelmét arra, hogy a sétálóutcában kerékpározni a jelenlegi formában nem lehet. 
Itt a kerékpározás csak akkor elképzelhető, ha kerékpárutat jelölünk ki. 
A Hunyadi  út Bartók Béla és Mártírok út közötti  szakaszára a Polgárőrség képviselője javasolja a 
várakozni tilos tábla kihelyezését az időnként két oldalon történő parkolás megakadályozása miatt. 
A Rázsó Imre Szakközépiskola igazgatója kéri, hogy a Hunyadi úton a balra kanyarodás lehetséges-e. 
A fenti felvetéseket a Bizottság továbbítja a Városfejlesztési Bizottság elnökének. 

2. napirendi pont:   A kábítószer fogyasztás megelőzésének lehetőségei

Kábítószerfogyasztás szempontjából Körmend és vonzáskörzete (Szentgotthárd, Őriszentpéter) nem a 
legveszélyeztetettebb terület.  Körmend területén 12 esettel  foglalkozott  a  Rendőrség,  elsősorban a 
fogyasztókat  találták  meg.  A  kábítószer  elsősorban  Szombathely  környékéről  érkezik,  általában 
kamasz gyerekek szállítják és hasonló korosztályú fiataloknak próbálják eladni grammonként 2.000 
Ft-ért.  A terjesztők elsősorban maguknak próbálnak az eladásból  pénzt  szerezni,  időnként  teljesen 
ártalmatlan szerek eladásával.  A helyi  fiatalok elsősorban kíváncsiságból  próbálják ki  az enyhébb 
szereket. A Rendőrség a fogyasztókon keresztül próbál eljutni a forgalmazókhoz. Hegyháthodászon 
számoltak  fel  egy  ültetvényt,  ahonnan  nem  Körmendre  és  környékére  szállították  a  drogokat. 
Városunkban nem jellemző a kemény drog fogyasztása. A középiskolákban szórványosan fordult csak 
elő  és  felderítésük  azonnal  megtörtént.  A  Rendőrség  kéri  az  iskolák  azonnali  jelzését,  ha  a 
kábítószerfogyasztás gyanúja felmerül. 

3. napirendi pont: Visszaeső és szervezett bűnözés Körmenden 

Szervezett bűnözés Körmenden nincs, a kriminalisztika fogalma szerint. Környékünkön csak régebben 
fordult elő lányok futtatása, ami magával hozhatta volna a szervezett bűnözés kialakítását. Nincs a 
környéken fegyverkereskedelem és kábítószer szervezett csoportok működése. 
Visszaeső bűnözők vannak a városban, őket a Rendőrség folyamatosan figyelemmel kíséri. Esetükben 
visszatérően  követnek  el  bűncselekményeket,  de  nem  megélhetésszerűen.  2008-ban  355 
bűncselekmény történt a városban, ebből kiemelkedik a 230 vagyon elleni betörés, lopás. 17 személy 
elleni, 6 testi sértés, 28 közlekedési szabálysértés történt. A bűncselekményekből 111-et követtek el 
közterületen. A Rendőrség az elkövetett bűnügyek 58 %-át derítette fel. A bűncselekmények elkövetői 
65-70 %-a az átutazó bűnözői körből kerül ki. 
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A színesfém hulladék gyűjtők a szürke gazdaságot erősítik, de bűncselekményeket ritkán követnek el. 
A jövőben gondot okozhat a városban az alacsony iskolai végzettségi emberek munkanélkülivé válása. 
Könnyen válhatnak italozó életmódú emberekké, akik munka nélkül maradnak, ami gondot jelenthet a 
családi életben és a kocsmai vitákban. Ők esetenként szaporíthatják megélhetési nehézségük miatt a 
vagyon elleni bűncselekmények számát. 

4. napirendi pont:  Egyebek

A városban  több  alaptalan  bejelentés  volt  a  kisebbségeket  veszélyeztető  ügyekben.  A  Rendőrség 
képviselője  jelezte,  hogy  a  polgárság  egy  része  ideges  és  félnek  a  lehetséges  atrocitásoktól.  A 
kisebbségi  önkormányzat  képviselője  megköszönte  a  Rendőrség  hatékony segítségét.  A  Bizottság 
elnöke kéri, hogy amennyiben a kisebbségeket érintő ügyben bármelyik félnek felmerülő problémája 
jelentkezik, akkor ezt jelezzék és az ügyben rendkívüli bizottsági ülést hívunk össze.  

Az elmúlt testületi  ülésen egyik képviselő jelezte,  hogy kisebb csoportok zaklatják a gyerekeket  a 
városban.  A  Rendőrség  képviselői  elmondták,  hogy  hivatalos  bejelentés  nem  érkezett  ebben  az 
ügyben, kérik, hogy ha ilyen ügyet észlelnek, azonnal tegyenek bejelentést a Rendőrségre. A város 
közterületein egyenruhás gyalogos járőr folyamatosan szolgálatot teljesít, bejelentés esetén azonnal a 
helyszínre tud menni. 

A Rendőrség állománya a 2007. év végi 88 főről átmenetileg emelkedett 157 főre, de várhatóan 2009. 
végére 132 fő látja el a feladatot. 

2009. május 5.-i ülés: 

Napirend előtti tájékoztató: 

A  Rendőrség  képviselője  tájékoztatást  adott  a  május  1-től  életbe  lépő  külső  közreműködők 
részvételéről a közbiztonság javítására. Az önkormányzatok az ORFK-val megállapodást köthetnek az 
önkormányzati  utakra  vonatkozóan az  alábbi  területeken:  sebességmérő  kihelyezése,  piros  lámpán 
történő áthajtás,  a  jármű  megállása,  várakozása szabályosan  történik-e,  behajtás,  kötelező haladási 
irány betartása, természetvédelmi területre történő behajtás, korlátozott sebességvédelmi övezetek. A 
Bizottság e kérdést előző évben már tárgyalta és támogatja a bevezetését. Felkértük a Városfejlesztési 
és Turisztikai Bizottság elnökét, aki a Bűnmegelőzési Bizottságnak is tagja, hogy a fenti lehetőséget 
tárgyalják meg és az önkormányzat  elé terjesszük állásfoglalásra. A Bizottság tájékoztatást kapott, 
hogy e tárgyban érkezett vállalkozói megkeresés az önkormányzathoz. 

1. napirendi pont: Nemzetközi és átutazó bűnözés   

Nemzetközi  bűnözés térségünkre nem veszélyes.  A Rendőrség csak egy esetről tudott  beszámolni. 
Ellenben több gondot okoznak a Magyarországról Ausztriába átmenő autósok. A jelenlegi arány 3:1 a 
magyar elkövetők javára. 

Nagyobb gondot okoz térségünkben az átutazó bűnözés. Az elkövetett vagyon elleni bűnügyek 60-70 
%-át  a  más  megyéből  átjövő  bűnözők  követik  el.  Kihasználják,  hogy e  területeken  nem nagyon 
ismerik őket. A Rendőrség megtalálta azokat a módszereket, amivel hatékonyan küzdhet az átutazó 
bűnözés ellen. Már megismerték a személyeket, így az általuk okozott bűnesetek felderítési aránya 59 
%-os. Kérik, hogy segítséget kapjanak a Polgárőröktől és a közterület-felügyelőktől a bűnmegelőzést 
segítő szórólapok terjesztésében. 
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2. napirend  i pont:   Körmendi Napok rendezvényeinek előkészítése  

A  Bizottság  elnöke  tájékoztatót  adott  a  Bizottságnak  a  Körmendi  Napok  várható 
rendezvénysorozatáról. A Bizottság megállapította, hogy a város főterén nem lesz rendezvény, ezért a 
parkolást ez nagy mértékben megkönnyíti. A Rendőrség 19-én a Bajcsy-Zsilinszky utcát és a Rába 
hidat  a  felvonulás  előtt  lezárja.  Kérdésként  merült  fel,  hogy  augusztus  20-án  a  fúvószenekarok 
terveznek-e menetzenét a város utcáin. Erre a kérdésre július 7.-i ülésünkön visszatérünk. Szintén ezen 
az ülésen véglegesítjük a tűzijáték alatt a mentőautó jelenlétét. 

3. napirendi pont: Országos Ifjúsági Polgárőr Tábor előkészítése 

Jelenleg a  polgárőr  tábor  előkészítése  folyik,  e  tárgykörben  május  8-án az  érintett  tisztségviselők 
megbeszélése lesz.  A megbeszélés hoz végleges döntést a polgárőr tábor helyszínéről. A polgárőr 
táborba minden megyéből 10-10 fős csapat és kísérőik vesznek részt. A következő bizottsági ülésen 
tényleges tájékoztatást kapunk a tábor esetleges megrendezéséről. 
A Megyei Polgárőr  Nap és verseny ez évben Vépen lesz június 18-án. A Körmendi Polgárőrök ezen 
részt vesznek és elkísérik őket a Rázsó Szakközépiskola 5 fő diákcsapata is. 

4. napirendi pont: Egyebek  

- A Rendőrség képviselője kéri, hogy a bizottságunk is segítse a kistelepülések közbiztonságának 
elősegítésére - bizottságunkhoz hasonló - fórumot hozzanak létre. A bizottság elnöke elmondja, 
hogy az őszi tervezett közbiztonsági fórumra meghívja a kistelepülések képviselőit, és a kistérség 
jelenlévő képviselőjével együtt segítenek az előkészítésben. A bizottságunkhoz hasonló kistérségi 
egyeztető fórum sokat segíthetne a bűncselekmények megelőzésében.   

- A  Polgárőrség  képviselője  tájékoztatást  ad  arról,  hogy  az  Őrségben  5  új  Polgárőr  Egyesület 
alakult. A térség polgármesterei írásos tájékoztatást kaptak arról, hogy a polgárőr egyesületeket 
hogyan lehet létrehozni. A polgárőrök keresik a kistelepüléseken azokat a személyeket, akiknek 
jelzést adhatnak a településen esetleges felmerült problémákról. 

- Mind  a  Rendőrség,  valamint  a  középiskolák  képviselői  elmondták,  hogy a  városban  lezajlott 
ballagás az eddigiekhez hasonlóan gond nélkül megtörtént. 

- A Polgárvédelem képviselője tájékoztatta a bizottságot, hogy április 21-én 27 csapat részvételével 
nemzetközi  ifjúsági  katasztrófavédelmi  versenyre  került  sor.  Június  6-án  megyei 
katasztrófavédelmi gyakorlatra kerül sor városunkban.  

2009. július 7.-i ülés: 

1. napirendi pont: Iskolakezdés, tanévnyitó, közlekedés rendészet    

A  Rendőrség  és  a  Polgárőrség  megkapta  a  központi  felkészítést  a  szeptemberi  iskolakezdésre. 
Megerősítik az intézmények környékén a járőrözést a reggeli órákban és a tanítás végén. Fokozottan 
betartatják  a  KRESZ  előírt  szabályait.  Kiemelten  figyelnek  a  Thököly  utcában  a  30  km-es 
sebességkorlátozás betartatására. 

2. napirendi pont: Körmendi Napok rendezvényeinek előkészítése   

A Körmendi Napok rendezvénysorozata augusztus 19.-ét  (Bajcsy Zs. út, Rába híd) kivéve nem érinti 
a város közlekedését. Az ÁNTSZ képviselője felhívta a figyelmünket, hogy 5 és 10 ezer főt érintő 
rendezvényeken mentőkocsinak és esetkocsinak is jelen kell lenni. 
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Ez a rendezvényekben a tűzijáték és csónakfelvonulás időtartalmát érinti. A Bizottság elnöke jelzi, a 
Körmendi Napok rendezőjének (Művelődési Ház igazgató), hogy a törvénynek megfelelően legyen 
jelen a két mentőautó. 
A  rendezvények  kipakoló  árusokat  az  ÁNTSZ-nek  nem  kell  ellenőriznie,  egyeztetni  az 
Állategészségügyi és Élelmiszer Ellenőrzési Hivatallal kell.  Esetleges nem árusításra történő főzés 
esetén (pl. halászlé) csak tanácsot kell kérni a rendezőknek az ÁNTSZ-től, de engedélyt nem.  

3. napirendi pont:  Bűnmegelőzési Fórum előkészítése

A Bűnmegelőzési Bizottság októberben tervezi a Bűnmegelőzési Fórum megtartását. Tervezett téma: 
Az  ifjúság  helyzete,  Bűnmegelőzés,  Szomszédok  egymásért.  Tervezett  program:  Köszöntő: 
polgármester,  körmendi  Rendőrkapitány  tájékoztatója,  Vas  Megyei  Rendőr-főkapitányság 
Bűnmegelőzési Osztályának előadása. Fórum. Levezető a Bűnmegelőzési és Közbiztonsági Bizottság 
elnöke.  Meghívottak:  önkormányzati  képviselők,  közös képviselők,  intézményvezetők,  a  Bizottság 
tagjai, sajtó. 

4. napirendi pont:  Város rendjének, biztonságának javítása

A város rendjét az elmúlt hetekben megzavaró eseményekről a Rendőrség tájékoztatást adott. A virág 
felburogatások és kitépések eseténél az elkövetőket előállították, a Holokausztra emlékező kiállítás 
feldöntéséről  a  Rendőrség  nem  kapott  bejelentést.  Az  elkövetkező  időben  a  Rendőrség  és  a 
Polgárőrség fokozottan figyel a hasonló esetek megakadályozására.   

5. napirendi pont:  Egyebek 

A Polgári Védelem vezetője beszámolt a körmendi árvíz levonulásáról. Szentgotthárdról a várt 24 óra 
helyett 12-16 óra alatt ideért az árhullám. Összesen 4 árhullám volt. Körmenden az árvíz elhárításában 
résztvevő szervezetek tudták a feladatukat, nem volt hatásköri vita. Mindenki a feladata magaslatán 
volt. Külön köszönetét fejezte ki a több száz önkéntes munkájának. A hegyaljai úton a buzgárok nem 
okoztak gondot, de itt is megtörtént időben elzárásuk. Gondot jelentett, hogy a bámészkodók zavarták 
a védelmi munkálatokat, ezért a Rendőrségnek a védelmi területről őket el kellett küldeni. Az árhullám 
levonulása után a vis maior keretből támogatás szükséges a károk enyhítésére. Fertőtleníteni kell az 
önkormányzati  és  magántulajdonú  területeket,  az  ÁNTSZ  szakmai  segítséget  nyújt,  a 
Városgondnokság  elvégzi  az  önkormányzati  ingatlanok  esetében.  Az  ÁNTSZ  képviselőjétől  azt 
kérdezték, hogy veszélyben volt-e Körmend ivóvízellátása. A válaszban elhangzott, hogy egy érintett 
kutat kellett  átmenetileg bezárni. A vízműnél sűrítették a víz minőségének vizsgálatát. Komolyabb 
problémát az árvíz nem okozott. Az ásott kutak esetében is el kell végezni a fertőtlenítést.  

A Kisebbségi Önkormányzat elnöke az Alsóberki csoportos garázdaság ügyében kérdezte a Rendőrség 
képviselőjét,  hogy  az  ügyben  mit  várnak  tőle.  A  Rendőrség  kérése  az,  hogy  a  Kisebbségi 
Önkormányzat elnöke csökkentse a további konfliktusokat. 

Országos  Polgárőr  Ifjúsági  Tábor  vette  kezdetét  július  6-tól  a  Körmendi  Rendészeti 
Szakközépiskolában. 15 megyéből és a fővárosból 120 polgárőr érkezett városunkba. Kiránduláson, 
ügyességi versenye, fórumon vesznek többek között részt az öt napon. Esténként a helyi polgárőrökkel 
közös szolgálatot látnak el. 

A Rendőrség képviselői jelezték, hogy július 10-én pénteken a Vida József (sétáló utcában) a Jobbik 
Magyarországért tiltakozó akciót szervez a Magyar Gárdát ért  bírósági döntés miatt.  A Rendőrség 
pártatlanként a törvényesség őreként biztosítja a rendezvény lebonyolítását. 
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2009. szeptember 8.-i ülés: 

1. napirendi pont: Az októberi bűnmegelőzési fórum előkészítése  

Körmend  város  Önkormányzata  a  Rendőrség  és  a  Polgárőrség  Vas  megyében  először  közösen 
Bűnmegelőzési  konferenciát  tart.  Időpontja:  2009.  október  15.  Csütörtök  17.00  óra  a  Városháza 
nagytermében.  Program:  Köszöntő,  Szabó  Ferenc  alpolgármester,  megnyitó:  Bebes  István 
polgármester,  Általános  tájékoztató  Körmend  bűnügyi  helyzetéről  Szendrődi  Barnabás 
rendőrkapitány,  Bűnmegelőzés,  ifjúságvédelem,  drog:  előadó  Dr.  Nátkai  Györgyi  r.  őrnagy,  Vas 
Megyei  Rendőr  főkapitányság  Bűnmegelőzési  Osztály  vezetője.  Szomszédok  egymásért,  előadó: 
Molnár Sándor, Polgárőrség vezetője. A bevezetés, záró előadás 15 – 15 perces, a főelőadás 30 perces 
időtartalmú.  Körmend  város  Önkormányzata  biztosítja  a  konferencia  színhelyét  és  elkészíti  a 
meghívókat.  A Rendőrség és a Polgárőrség az előadókat biztosítja.  Meghívottak köre: sajtó, közös 
képviselők,  önkormányzati  képviselők,  kistérségek  polgármesterei,  iskolák  képviselői, 
családvédelemmel foglalkozó szakemberek és a bizottság tagjai. 

2. napirendi pont:  Egy iskola – egy polgárőr. Egy rendőr – egy iskola

Egy  iskola  –  egy  polgárőr.  A  Polgárőrség  jelenleg  a  Rázsó  Szakközépiskolával  tartja  a  szoros 
kapcsolatot.  Az  általános  iskolák  igazgatóit  a  polgárőrség  vezetője  a  napokban  felkeresi  és 
egyeztetnek, hogy osztályfőnöki órák keretében a 7-8. osztályosoknak tájékoztatót tartanak. Hosszú 
távú cél lenne, hogy minden iskola egy-egy pedagógusa vállalná, hogy belépne a polgárőrségbe és 
rövid  felkészítés  után  ők  tartanák  az  előadásokat  az  intézményekben.  Rendelkezésre  áll  az  alsó 
tagozatosoknak „KRESZ park” elnevezésű eszköz, mely három kerekű akkumulátoros kerékpárt is 
tartalmaz, amit az iskolák 2-2 hétre igényelhetnek, és a tanulók gyakorolhatják a helyes közlekedést. 
Egy iskola – egy rendőr. Az általános iskolák számára kijelölésre került minden intézményhez egy-egy 
„iskolarendőr”.  A  tanév  elején  felkeresték  az  igazgatókat,  helyszínbejárást  folytattak,  felhívták  a 
balesetveszélyes  helyek  megszüntetésére,  az  iskolarendőrök  napi  kapcsolatot  tartanak  az 
intézményekkel, közvetlen kapcsolatot kívánnak kiépíteni. Szeptember 1-től napi rendszerességgel az 
általános iskolák környékét ellenőrzik, ezt követően visszatérően folyamatosan végzik feladatukat. A 
tavalyi  évről  elhangzott,  hogy ebben az időszakban a folyamatos  jelenlétnek is köszönhetően nem 
történt baleset az iskolák környékén. A Rendőrség az intézmények kérésére gyakorlati bemutatót is 
tart. 

3. napirendi pont:  Iskolákban a D.A.D.A. program folytatása

Megújult a Rendőrségen a D.A.D.A oktatás, új oktatókat képeztek ki (8 fő). A napokban kezdik az 
egyeztetést, hogy mikor melyik iskolába tudnak eljutni. A Kölcsey Utcai Általános Iskolában és a 
Rázsó Imre Szakközépiskolában teljes körű oktatás folyik, míg a többi intézmény 7-8. osztályában 2-3 
órás oktatási tartalommal sűrített programot ismertetnek a diákokkal. A középiskolában a D.A.D.A 
program „Ellenszer” nevű képzésként folytatódik. 

4. napirendi pont:  Egyebek 

A  Kisebbségi  Önkormányzat  köszönetét  fejezte  ki,  hogy  az  Interneten  megjelent  szélsőséges 
véleményt két napon belül a Rendőrség levetette. 
Következő bizottsági ülést decemberben tartjuk, fő téma az intézmények ifjúságvédelmi felelőseinek 
beszámolója. 
A Rendőrség képviselői kérték, hogy a bizottság üléseiről készült emlékeztetőből egy-egy példányt 
kérnek. 

2009. október 15.  
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A Bűnmegelőzési és Közbiztonsági Bizottság, a körmendi Rendőrkapitányság és a körmendi 
Polgárőr  Egyesület  Vas  megyében  először  lakossági  fórumra  hívta  a  város  lakóit  és  az 
érintetteket. A bizottság elnökének köszöntője után Bebes István polgármester nyitotta meg a 
fórumot. Szendrődi Barnabás rendőrkapitány Körmend bűnügyi helyzetéről tartott előadást, 
majd  ezt  követően  Dr.  Nátkai  Györgyi  r.  őrnagy,  a  Vas  Megyei  Rendőr-főkapitányság 
Bűnmegelőzési Osztályának vezetője ifjúságvédelem, bűnmegelőzés, drog témakörben tartott 
átfogó elemzést, konkrét események ismertetésével, szemléltette a jelenlegi helyzetet. Molnár 
Sándor a Szomszédok egymásért mozgalom kapcsán az összefogásra és a megelőzésre hívta 
fel a figyelmet. Az előadások után beszélgetés alakult ki több témában is. 

2009. december 1. 

1. napirendi pont: Közbiztonsági Fórum értékelése

A  Bizottság  értékelte  a  Vas  megyében  első  alkalommal  megrendezett  Bűnmegelőzési  és 
Közbiztonsági Fórumot. A rendezvényre 250 meghívó ment ki, kb. 60 érdeklődő vett részt az 
előadásokon, a közös képviselők közül jöttek el kevesen. Összességében a fórumot sikeresnek 
értékelte a Bizottság.  Egységes szavazással a Bizottság úgy döntött, hogy a következő évben 
is megrendezi a lakossági fórumot.

2. napirendi pont: Gyermek és ifjúságvédelmi felelősük beszámolója

Batthyányiné Coreth Mária Óvoda: minden óvónő egyben gyermekvédelmi felelős is, hiszen 
tevékenységük során folyamatosan végzik ezt  a feladatot is.  Az óvodában kevés probléma 
merült  fel,  kirívó  eset  nem  történt.  Gyermekbántalmazásról  nem  tudnak.  Halmozottan 
hátrányos gyermek 9 fő, hátrányos 22 fő. Nevelési területen van több teendő, ezt a szülők is 
igényelnék. Az óvodában következetes nevelést valósítanak meg. Óvintézkedésként az ajtókat 
folyamatosan zárva tartják,  ezt  egyeztetik  a Tűzoltósággal.  Létrehozták a gyermekvédelmi 
munkaközösséget, ami 2 havonta ülésezik.

Somogyi  Béla  Általános  Iskola:  Emelkedő  tendenciát  mutat  a  hátrányos  (107  fő),  a 
halmozottan  hátrányos  (28  fő),  veszélyeztetett  (14  fő)  gyermekek  száma.  Az iskolában  a 
legtöbb problémát a magántanulók okozzák, újabban már nehézséget jelent 18 éves korig a 8 
osztály  elvégzése  is.  Közülük  két  tanuló  a  gyermekvédelmi  felelős  szerint  ön-  és 
közveszélyes. Ezeket a problémákat csak a családdal, Nevelési Tanácsadóval és időnként a 
Rendőrséggel közösen tudják csak kezelni.

Olcsai  Általános  Iskola:  Magántanulóikkal  nincs  magatartásbeli  gondjuk,  igazolatlan  órák 
nincsenek az iskolában. Jól együttműködnek a Gyermekjóléti Szolgálattal.  Pályázaton több 
iskolatáskát nyertek a hátrányos helyzetű tanulók számára. Hátrányos helyzetű tanuló 24 fő, 
halmozottan hátrányos helyzetű 8 fő, veszélyeztetett 25 fő. Gondot okoz, hogy a tanítási időn 
kívül az iskola udvarán rongálások történnek. A Rendőrség szolgálati időben tud járőrözni a 
területen.

Eltérő Tantervű Általános Iskola: 40 tanuló jár az intézménybe, ebből hátrányos helyzetű az 
összes tanuló,  halmozottan  hátrányos  helyzetű  80 %-uk, veszélyeztetett  6 fő.  Jellemző az 
egymásközti erőszak erősödése, a tanulók nehezen fékezhetők meg. 
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Hiányzások  magas  számban  fordulnak  elő,  de  utólag  orvosi  igazolásokat  szereznek  be. 
Családlátogatás folyamatos, de a szülőkkel is nehéz szót érteni sok esetben. Szabálysértési 
esetekben visszajelzést szeretnének a Rendőrségtől, amit írásos kérelem után megkaphatnak. 
Az étkezési díjat a legtöbb szülő nem tudja fizetni gyermeke után.

Kölcsey Utcai Általános Iskola és AMI: Az iskolában 66 hátrányos helyzetű, 6 halmozottan 
hátrányos  helyzetű,  9  veszélyeztetett  tanuló  van.  Egy magántanulójuk  van,  aki  a  tanulási 
nehézségek miatt kényszerült erre. Az iskolában felmerülő problémákra azonnal reagálnak, jó 
a kapcsolatuk a Családsegítő Szolgálattal, az igazolatlan távolmaradást visszaszorították. 

Rázsó Imre Szakközépiskola:  Gyermekvédelmi felelősük rendszeresen találkozik a megyei 
középiskolák gyermekvédelmi felelőseivel, kicserélik tapasztalataikat. Az általános iskolában 
felmerülő problémák itt halmozottan jelennek meg. A tanulók negyede hátrányos helyzetű, de 
a szülők nem minden esetben partnerek, hogy kideríthető legyen, kik a halmozottan hátrányos 
helyzetű tanulók. (Kérdőíveket nem, vagy szándékosan rossz iskolai végzettséggel töltik ki.) 
A  hiányzásokat  általában  igazolják  a  tanulók  orvosi  papírral.  A  drog-  alkoholfogyasztás 
problémát jelent sok tanuló esetében. Kérik, hogy a rendőrök tanulási időben járőrözzenek a 
Vasútállomáson és a Buszmegállóban.

Kölcsey Ferenc Gimnázium: Négy hátrányos helyzetű tanulójuk van, halmozottan hátrányos 
helyzetű tanulójuk nincs. A társadalmi egyensúly felborult, a csonka családok száma egyre 
nő,  ez  érezhető  a  gyerekeken  is.  Az orvosi  igazolások  száma  itt  is  jelentős.  A gyerekek 
gyakran  elkésnek  az  órákról.  Az  alkohol  és  a  dohányzással  kapcsolatban  az  iskola 
gyakorlatilag tehetetlen, hiszen ezt sok esetben a szülők elnézik. A társadalomban megjelent 
túlzott  liberalizmus  gátja  a  fegyelmezettségnek.  Javasolják,  hogy  hívjuk  fel  a  szórakozó 
helyek figyelmét a 18 éves korig terjedő  alkoholfogyasztás tilalmára. A szolgáltató iskolából 
kiszolgáltatott intézmény lett. Itt is érzik azt a problémát, hogy a nevelés háttérbe szorult az 
oktatással szemben. A társadalomban etikai zavarok, a gyerekek életében „internetes” zavarok 
léptek fel. Ez személyiségtorzulást eredményezhet. 

A Bizottság  elnöke megköszönte  a  beszámolókat,  megállapította,  hogy a  Bizottság átfogó 
képet  kapott  az  ifjúság  helyzetéről,  a  gyermek-  és  ifjúságvédelmi  felelősök kicserélhették 
tapasztalataikat, a Rendőrség további segítséget tud nyújtani számukra. A következő évben az 
eddigi kialakult gyakorlat alapján a Bizottság ismét meghívja a gyermek- és ifjúságvédelmi 
felelősöket.

3. napirend: Egyebek

A Polgárőr Egyesület elnöke beszámolt az Egy iskola – egy polgárőr kezdeményezésről. Az 
intézmények jelenlévő képviselőinek egy felhívó anyagot osztott ki, kérve, hogy pedagógusok 
segítsék  előadásokkal  a  továbblépést.  December  12-én  országos  polgárőr  akció  lesz  a 
rendőrséggel  közösen,  elsősorban  a  városban kialakult  problémás  helyeket  keresik  fel.  A 
következő bizottsági ülésen erről tájékoztatást kapunk. Egy rendőr – egy iskola: ez évben az 
év  iskola  rendőre  díjat  adományoznak  Vas megyében  1 fő számára.  A díjra  a  Körmendi 
Kapitányság tesz javaslatot az iskolák véleménye alapján. Az iskolarendőrök és a polgárőrök 
sok esetben részt vesznek az iskolai diszkókban, sőt időnként már osztálykirándulásokon is. 

Körmend, 2009. december 3.     

Szabó Ferenc 
alpolgármester

a Bűnmegelőzési és Közbiztonsági Bizottság 
elnöke
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HATÁROZATI JAVASLAT

Körmend  város  Önkormányzata  Képviselő-testülete  a  Bűnmegelőzési  és  Közbiztonsági 
Bizottság munkájáról készült beszámolót 

1. elfogadja
2. ……………………….

Felelős: Bebes István polgármester
Határidő: azonnal

Körmend, 2009. december 7.

Bebes István
Polgármester
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